

Jacques CHARMES is an economist and statistician. Currently research director and formerly head of the department of social and health sciences at the French Scientific Research Institute for Development (IRD, France), he has been involved in the design and analysis of many labour force, living standards, informal sector and time-use surveys in Africa, North and South of Sahara. He has written several articles, reports and manuals on the measurement of informal sector in labour force and National Accounts, with special emphasis on women. He has participated in many UN and World Bank programmes and activities on these topics, especially: the new international definition of the informal sector adopted in 1993 (15th International Conference of Labour Statisticians, ICLS), the definition of informal employment (17th ICLS, 2003), the handbook on the household sector accounts for the implementation of the new System of National Accounts, the World's Women statistics compilations, and national human development reports in various regions. Recently he has been involved in the preparation of the handbook on measurement of the non-observed economy (OECD) and of a statistical compilation on women and informal employment for the 2002 International Labour Conference at the ILO. He is one of the founding members of the steering committee of WIEGO (Women in Informal Employment: Globalising and Organising), an international network established by the Harvard University, UNIFEM and the Self-Employed Women Association of India (SEWA) (website: www.wiego.org).

Jacques CHARMES est économiste et statisticien. Actuellement directeur de recherche et antérieurement directeur du département « Sociétés et Santé » à l'Institut de Recherche pour le Développement (IRD, France), il a participé à la conception et à l'analyse de nombreuses enquêtes sur l'emploi, les niveaux de vie, le secteur informel et les budgets-temps en Afrique, au Nord et au Sud du Sahara. Il a écrit plusieurs articles, rapports et manuels sur la mesure du secteur informel dans la population active et les comptes nationaux, avec un accent particulier sur les femmes. Il a participé à de nombreux programmes et activités des Nations Unies et de la Banque mondiale, en particulier : la nouvelle définition du secteur informel adoptée en 1993 (15^{ème} Conférence Internationale des Statisticiens du Travail, CIST), la définition de l'emploi informel (17^{ème} CIST, 2003), le manuel d'élaboration des comptes du secteur des ménages pour le nouveau Système de Comptabilité nationale (SCN), les compilations statistiques pour la publication « Les femmes dans le Monde » et les rapports nationaux sur le développement humain dans divers pays. Récemment il a contribué à la rédaction du manuel de l'OCDE sur la mesure de l'économie non observée et à la compilation statistique sur les femmes et les hommes dans l'économie informelle pour la Conférence Internationale du Travail de 2002 au Bureau International du Travail. Il est l'un des membres fondateurs du réseau international WIEGO (Women in Informal Employment: Globalising and Organising), mis en place par l'Université Harvard, l'UNIFEM et la Self-Employed Women Association of India (SEWA) (website: www.wiego.org).